
ΑΡΧΑΙΑ Α΄ ΛΥΚΕΙΟΥ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ 

 
ΕΝΕΡΓΗΣΙΚΟ΢ ΚΑΙ ΜΕ΢Ο΢ ΑΟΡΙ΢ΣΟ΢ Β΄ 

 

Πολλά ριματα ςχθματίηουν τον αόριςτο από το κζμα με τισ ολικζσ καταλιξεισ του αντίςτοιχου παρατατικοφ ςτθν 

οριςτικι και του αντίςτοιχου ενεςτώτα ςτισ άλλεσ εγκλίςεισ.  

Ο αόριςτοσ αυτόσ λζγεται (ενεργθτικόσ ι μζςοσ) αόριςτοσ δεφτεροσ.  

Ο αόριςτοσ β΄ δεν ζχει -ς-, π.χ. ἕ-πακ-ον, ἔ-τυχ-ον, ἐ-γεν-όμθν, ἠγαγ-όμθν. 

Ο αόριςτοσ β΄ ςχθματίηεται από τθ ρίηα του ριματοσ, που είναι πάντα βραχεία: πχ. λείπω → ἔ-λῐπ-ον, λίπε. 

 

Ε ν ε ρ γ θ τ ι κ ό σ  α ό ρ ι ς τ ο σ  β ΄  

 

οριςτικι υποτακτικι ευκτικι προςτακτικι απαρζμφατο μετοχι 

ἔβαλ-ον 

ἔβαλ-εσ 

ἔβαλ-ε  

ἐβάλ-ομεν 

ἐβάλ-ετε 

ἔβαλ-ον 

βάλ-ω  

βάλ-ῃσ  

βάλ-ῃ  

βάλ-ωμεν  

βάλ-θτε 

βάλ-ωςιν 

βάλ-οιμι  

βάλ-οισ  

βάλ-οι  

βάλ-οιμεν 

βάλ-οιτε 

βάλ-οιεν 

–   

βάλ-ε  

βαλ-ζτω 

–  

βάλ-ετε  

βαλ-όντων 

 

 

βαλ-εῖν 

 

βαλ-ών  

βαλ-οῦςα 

βαλ-όν 

 

π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  

1. Σο απαρζμφατο και θ μετοχι αορίςτου β΄ των ρθμάτων (απλών ἡ ςφνκετων) τονίηονται πάντοτε ςτθ λιγουςα: 

λαβεῖν - καταλαβεῖν, ἰδών - κατιδών. 

2. Όλα τα απλά ριματα ςτο β΄ πρόςωπο ενικοφ και πλθκυντικοφ τθσ προςτακτικισ ανεβάηουν τον τόνο ςτθν 

προπαραλιγουςα (τα τριςφλλαβα), γιατί θ λιγουςα είναι βραχφχρονθ (-ε): βάλε - βάλετε, ἄγαγε - ἀγάγετε. 

3. Το β΄ ενικό πρόςωπο τθσ προςτακτικισ των ρθμάτων ἔρχομαι, εὑρίςκω, λζγω, ὁρῶ και λαμβάνω, όταν είναι 

απλά, τονίηεται ςτθ λιγουςα: ἐλκζ, εὑρζ, εἰπζ, ἰδζ, λαβζ. Το β΄ πρόςωπο πλθκυντικοφ ανεβάηει κανονικά τον 

τόνο: ἔλκετε, εὕρετε, λάβετε, εἴπετε, ἴδετε. 

4. Όλα τα ςφνκετα ριματα ςτο β΄ πρόςωπο ενικοφ και πλθκυντικοφ τθσ προςτακτικισ ανεβάηουν τον τόνο ςτθν 

προπαραλιγουςα: παράλαβε - παραλάβετε, ἔκβαλε - ἐκβάλετε, ἄπελκε - ἀπζλκετε. 

 

Μ ζ ς ο σ  α ό ρ ι ς τ ο σ  β ΄  

 

οριςτικι υποτακτικι ευκτικι προςτακτικι απαρζμφατο μετοχι 

ἐβαλ-όμθν 

ἐβάλ-ου  

ἐβάλ-ετο 

ἐβαλ-όμεκα 

ἐβάλ-εςκε 

ἐβαλ-οντο 

βάλ-ωμαι 

βάλ-ῃ  

βάλ-θται 

βαλ-ώμεκα 

βάλ-θςκε 

βάλ-ωνται 

βαλ-οίμθν 

βάλ-οιο  

βάλ-οιτο  

βαλ-οίμεκα 

βάλ-οιςκε 

βάλ-οιντο 

–   

βαλ-οῦ 

βαλ-ζςκω 

–   

βάλ-εςκε  

βαλ-ζςκων 

 

 

βαλ-ζςκαι 

 

βαλ-όμενοσ 

βαλ-ομζνθ 

βαλ-όμενον 

 

π α ρ α τ θ ρ ι ς ε ι σ  

1. Σο απαρζμφατο (είτε απλό είτε ςφνκετο) τονίηεται πάντοτε ςτθν παραλιγουςα: ἑλζςκαι - ἀνελζςκαι, ἰδζςκαι - 

κατιδζςκαι, ἀγαγζςκαι - ἀναγαγζςκαι. 

2. Σο β΄ ενικό πρόςωπο τθσ προςτακτικισ των ρθμάτων (απλών ι ςφνκετων) τονίηεται ςτθ λιγουςα και παίρνει 

περιςπωμζνθ: λαβοῦ - ἀντιλαβοῦ, ἰδοῦ - κατιδοῦ. 

3. Αν το ριμα ςτο β΄ ενικό πρόςωπο τθσ προςτακτικισ ςχθματίηει μονοςφλλαβο τφπο και είναι ςφνκετο με 

διςφλλαβθ πρόκεςθ, τότε ανεβάηει τον τόνο ςτθν παραλιγουςα: (ἔχομαι - ἑςχόμθν) - ςχοῦ, αλλά παράςχου, 

(ἕπομαι - ἑςπόμθν) - ἐπίςπου. 



ΠΡΟ΢ΟΧΗ! 

α. Η ευκτικι του ἔςχον (ἔχω) κλίνεται: 

 

ιδιόρρυκμα, όταν είναι απλι κανονικά, όταν είναι ςφνκετθ 

ςχοίθν παράςχοιμι 

ςχοίθσ παράςχοισ 

ςχοίθ παράςχοι 

ςχοίθμεν/ ςχοῖμεν παράςχοιμεν 

ςχοίθτε/ ςχοῖτε παράςχοιτε 

ςχοίθςαν/  ςχοῖεν παράςχοιεν 

 

β. Οι υποτακτικζσ ςχῶ (ἔχω) και ςπῶμαι (ἕπομαι), όταν βρίςκονται με πρόκεςθ, ανεβάηουν τον τόνο: 

 

ςχῶ                      αλλά: παράςχω ςπῶμαι                      αλλά: ἐπίςπωμαι 

ςχῇσ παράςχῃσ ςπῇ ἐπίςπῃ 

ςχῇ παράςχῃ ςπῆται ἐπίςπθται 

ςχῶμεν παράςχωμεν ςπώμεκα ἐπιςπώμεκα 

ςχῆτε παράςχθτε ςπῆςκε ἐπίςπθςκε 

ςχῶςιν παράςχωςιν ςπῶνται ἐπίςπωναι 

 

 

ΠΙΝΑΚΑ΢ ΣΩΝ ΚΤΡΙΟΣΕΡΩΝ ΡΗΜΑΣΩΝ ΜΕ ΑΟΡΙ΢ΣΟ Β΄ 

 

ριμα οριςτικι υποτακτικι ριμα οριςτικι υποτακτικι 

ἄγω ἤγαγον ἀγάγω ἐρωτάω, -ῶ ἠρόμθν ἔρωμαι 

ἄγομαι ἠγαγόμθν ἀγάγωμαι εὑρίςκω θὗ(ευ)ρον εὕρω 

αἱρζω,-ῶ εἷλον ἕλω ἔχω ἔςχον ςχῶ 

αἱροῦμαι εἱλόμθν ἕλωμαι ἔχομαι ἐςχόμθν ςχῶμαι 

αἰςκάνομαι ᾐςκόμθν αἴςκωμαι κζω ἔδραμον δράμω 

ἁμαρτάνω ἡμαρτον ἁμάρτω κνιςκω ἀπζκανον ἀποκάνω 

ἀνζχομαι ἠνεςχόμθν ἀνάςχωμαι λαγχάνω ἔλαχον λάχω 

ἀπαγορεφω ἀπεῖπον ἀπείπω λαμβάνω ἔλαβον λάβω 

ἀπεχκάνομαι ἀπθχκόμθν ἀπζχκωμαι λαμβάνομαι ἐλαβόμθν λάβωμαι 

ἀπ-όλλυμαι ἀπωλόμθν ἀπόλωμαι λανκάνω ἔλακον λάκω 

ἀφικνζομαι, -οῦμαι ἀφικόμθν ἀφίκωμαι ζπιλανκάνομαι ἐπελακόμθν ἐπιλάκωμαι 

βάλλω ἔβαλον βάλω λζγω εἰπον εἴπω 

βάλλομαι ἔβαλόμθν βάλωμαι λείπω ἔλιπον λίπω 

γίγνομαι ἐ-γεν-όμθν γζνωμαι λείπομαι ἐλιπόμθν λίπωμαι 

ἕπομαι ἑςπόμθν ἐπίςπωμαι μανκάνω ἔμακον μάκω 

ἔρχομαι ι εἰμι ᾖλκον ἔλκω ὁράω,-ῶ εἰδον ἴδω 

 


